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 خلصستلما

 عر ن الكشر  إولرلل،   ر. ةسررننم   الثانوية لعملية تنقية ماء الشرر  تعتررر مروا  معظم المنتجات

الهرد  الرئيسري لهرلا . ميراه الشرر  لرو  و ةمر  ألرض ارمان  ر م ةرئيسري أهميرةه الموا  لر  هل

الا رتددا،  بحيرث الكهروكيميائية  والتي تتميز بالسرعة و هولة  ةطريقال آ اءالرحث هو تحسي  

ClO2) ير  ة لتحديرد  ييرلأ ويونرات الكلوريحسا رأكثرر تكرون انتقائيرة و
-
ثنرائي برومرو حمر  و(

ترم ويد . وايضا الكش  ع  معدن النحاس اللي يعترر م  الملوثات الدطر  للماء (DBA)الدلي، 

ClO2) ير لاكتشرا  أيونرات الكلورا رتددا، تقنيرة اللولترامتري 
-
  ثنرائي برومرو حمر  الدلير،   (

(DBA) النحراس  ومعردن (Cu ) ترم ا رتددا، أيونرات الكلورير   للكشر  عر .  ري ميراه الشرر 

 (CPE) تصنيعها لمعالجة يطر  الكربرونالتي تم و  (Fe3O4)لزيئات النانو لرابع أكسيد الحديد

 أ اء م مة للتحقلأ لمقاول تم تطريلأ القياس الطيلي الكهربائي (Fe3O4/CPE). ليصرح على النحو

أعلرى   (CV)ي ظهِرر القيراس اللولترامتري الردوري.   ويد أظهر نتائج ليد (Fe3O4/CPE)القط 

. ةثانير/ملري  ولر 53بمعدل المسح الضوئي  ول  وذل،  37.0+يمة وكسد  ايون الكلوري  عند 

مر   ةوا رع ةالمعراير  لمجموعر ىمنحنر و تطريرلأ  (SWV)ارط ييم اللولتامتري الموليةتم  كما

يمكر  الكشر   (LOD) ترم حسرا  أيرض تركيرز للكلورير ويرد . مايكرو مرولار133-1تركيزات ال

x13 678ويسراوي عن 
-9

 إعردا ترم  DBA))ثنرائي برومرو حمر  الدلير،  وللكشر  عر . مرولار

ع  نريلأ معالجة  طح القط  بجزيئات النانو وكسيد النحاس (GCE)يط  الكربون الزلالي 

CuO)) . قطرر  الكربرروني المعررالج باكسرريد النحرراس لل الكهروكيميائيررةالدصررائ  تمرر   را ررة

(CuO/GCE)ويررد  .ةثانيرر/ملرري  ولرر 53بمعرردل المسررح الضرروئي اللولتررامتري الرردوري  بوا ررطة

كمررا أظهرررت  را ررة .  ولرر  .37.6-يمررة الازتررزال لثنررائي برومررو حمرر  الدليرر، عنررد  ظهرررت

نتائج ليد  مقارنةً بالقط  الغير (CuO/GCE)لقط  المعالج ا القياس الطيلي الكهربائي لمقاومة

بالإاا ة إلى ذل، تم ازترار تاثير معردل المسرح والقيا رات الزمنيرة علرى ازترزال .(GCE)معالج 



R) مقابرض التركيرز مرع عامرض الانحردار للتيرارممتراة   ةزطير ع يرة لوحظ ولو كما . المرك 
2
) 

3799.. 

. النرا ر  المعرا ن مر  الريئية الدرا ات  ي أهمية ذات هي الطريعية المياه  ي الثقيلة المعا ن تحديد

 دوري هريالر لولتراميتريال. دوريالر لولتراميتريال هرو النحراس عر  للكش  بسيطة نريقة وهناك

 اويونررات مرر  العديررد عرر  لكشر ا ولررديها القرردر  علررى وانتقائيرة حسا ررية ذات الطررر   مرر  واحرد 

 الكش  تم. واحد وي     يعديد عناصر تحديد على والقدر  ملحوظ بشكض التكللة اندلاض بسر 

  رلوك لشرر . المعدل الزلالي الكربون القط  با تددا،  وري  ولتامتري بوا طة النحاس ع 

وتطريرلأ تراكيرز   ثنرائي برومرو حمر  الدلير، محلرول  ري المعردل القط نستدد،  معدن النحاس

 .مدتللة لدرا ة تاثيرها على التيار
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Abstract 

Most of disinfection by-products (DBPs) of the drinking water disinfection are 

carcinogenic. Therefore, the detection of DBPs is of a primary importance in order to 

ensure the safety and quality of drinking water. Most of copper contamination in drinking 

water happens in the water delivery system, as a result of corrosion of the copper pipes or 

fittings. Factors causing corrosion include acidity (low pH), high temperature, low total 

dissolved solids content and high amounts of dissolved oxygen or carbon dioxide. Therefore, 

there is a need for a simple, inexpensive method to determine Cu
 
content in water. 

Improvement of a simple, sensitive and rapid electrochemical method for accurate 

determination of chlorite ion (ClO2
-
), dibromoacetic acid (DBA) and Cu metal were 

the main goal of this research. A simple, inexpensive and quickly set up voltammetric 

procedure has been employed for the detection of chlorite ion (ClO2
-
), dibromo acetic 

acid (DBA) and copper (Cu) in drinking water. The magnetite nanoparticles (Fe3O4), 

synthesized to fabricate magnetite modified carbon paste electrode (Fe3O4/CPE), was 

used for ClO2
-
 determination. Electrochemical impedance spectroscopy (EIS) was 

applied to investigate the performance of Fe3O4/CPE. An oxidation peak of ClO2
-
 

exhibited on CV voltammogram at +0.73 V in 0.1 M pH 7 phosphate buffers, at a 



scan rate of 50 mV/s. SWV parameters were adjusted, and the calibration curve for a 

wide range of concentrations of 1-100 μM was performed. The limit of detection 

(LOD) was calculated to be 8.6 x 10
-9

M. Glassy carbon electrode (GCE) was prepared 

for the detection of DBA by modifying the surface of electrode with CuO 

nanoparticles. Electrochemical properties of the modified electrode (CuO/GCE) were 

studied by cyclic voltammetry at san rate of 50 mV/s. The reduction peak of DBA 

was observed at - 0.787 V. Also, EIS was performed and exhibited good results for 

CuO/GCE comparing to bare GCE. In addition, chronoamperometry and scan rate 

effects were examined. An excellent linearity of current versus concentration was 

observed with regression factor (R
2
) of 0.997.   

 

      The determination of heavy metals in naturals waters is of interest in the studies of 

the environmental cycles of trace metals. A simple and sensitive method for detection 

of copper is cyclic voltammetry (CV). The detection of Cu by cyclic voltammetry 

using a modified glassy carbon electrode was described. For explanation of 

voltammetric behavior of modified electrode in copper solution, cyclic 

voltammograms were recorded. An oxidation peak of Cu to Cu
+1

 was found in the 

positive region of potential at 0.047 V. Two reduction peaks for Cu
+1

 and Cu
+2

 was 

exhibited at - 0.114 and - 0.234 V respectively. The peak current for copper oxidation 

was found to increase with increasing concentration from 0.1 to 2 mM for seven 

average data points (n = 7). As it is indicated using the numerical value of coefficient 

of variation for this experiment, the data sets showed a good linear fit because the 

value of R is approaching positive one (0.9968).  

        

 



 

 


